10.53106/199457952023051703009

Choosing Wisely: Reflective Action After Medical Oversoar

Ka-Wai Tam^{1-6*}, Yih-Giun Cherng⁷⁻⁹

¹Department of Medical Education, ²Evidence-Based Health Care Center, ³Shared Decision Making Resource Center, ⁴Division of General Surgery, Department of Surgery, Shuang Ho Hospital, Taipei Medical University, ⁵Division of General Surgery, Department of Surgery, School of Medicine, College of Medicine, ⁶Cochrane Taiwan, Taipei Medical University, ⁷Superintendent Office, Shuang Ho Hospital, ⁸Department of Anesthesiology, Shuang Ho Hospital, Taipei Medical University, ⁹Department of Anesthesiology, School of Medicine, College of Medicine, Taipei Medical University

*Corresponding Author: Ka-Wai Tam Email: kelvintam@h.tmu.edu.tw

ORCID: iD https://orcid.org/0000-0002-1994-834X

Abstract

As the Ministry of Health and Welfare campaigns for the idea of "Choosing Wisely," hospitals in Taiwan have been working to see how they could contribute to this campaign. An initiative proposed by the American Board of Internal Medicine (ABIM) Foundation in 2012, Choosing Wisely serves to reduce the harm of low-value care to patient safety and the cost due to such care. This initiative later became a global movement with the support it gained from countries worldwide. In an event held by ABIM, they asked the participating associations to list 5 to 10 most common types of overdiagnosis or overtreatment in their fields. Based on items they provided, a list was then compiled to inform health-care professionals and the public of the low-value care practices for them to decide whether to stop or reduce such practices. The implementation of Choosing Wisely can be achieved through the actions of "Limit, Lean, or Listen". Shared decision making is one of strategies to achieve Choosing Wisely through "Listening". This article discussed the meaning, history, and implementation of Choosing Wisely and how it differs from shared decision making, with the aim of improving readers' understanding and practice of Choosing Wisely.

Keywords: Choosing Wisely, SDM, low-value care, overdiagnosis, health care

明智選擇:

醫療狂飆後的反思運動

譚家偉1-6*、程毅君7-9

¹衛生福利部雙和醫院教學部、²實證健康照護中心、³醫病共同決策資源中心、⁴一般外科、⁵臺北醫學大學醫學院 醫學系外科學科、⁶考科藍臺灣研究中心、⁷衛生福利部雙和醫院院長室、⁸麻醉科、⁹臺北醫學大學醫學院醫學系 麻醉學科

*通訊作者:譚家偉 所屬單位:衛生福利部雙和醫院教學部 聯絡地址:新北市中和區中正路291號 電子信箱: kelvintam@h.tmu.edu.tw

ORCID: | https://orcid.org/0000-0002-1994-834X

摘要

近年來衛生福利部倡議明智選擇(Choosing Wisely),各醫療院所亦開始思索如何投入此運動。明智選擇是 為了壓制低效益醫療對病人安全的傷害及醫療成本的損耗,在2012年由美國內科醫學會基金會開始倡議的 新觀念,之後國際間相繼響應成為一項全球性的運動。活動透過各學會提出其領域最常見的5到10項過度 診斷或過度治療的項目,彙整後形成一個建議清單,讓醫療人員及民眾得知哪些處置為低效益醫療,以便 揚棄或減少使用。要正確執行明智選擇可透過限制、減量、和溝通三種方法來達成。醫病共享決策(Shared Decision Making, SDM)很多時候是協助溝通來達成明智選擇的手段之一。本文除了闡述了明智選擇的內 涵、源起及執行方式,也說明了它和SDM的差異,希望對讀者認識及實踐明智選擇有所幫助。

關鍵詞:明智選擇、醫病共享決策、低效益醫療、過度診斷、醫療